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Szárszó és az egyház a háború után
Beszélgetés Merétey Sándor lelkésszel

Szabadabban
Szárszóról

—  Mikortól lehetett ismét 
szabadabban beszélni Szár
szóról?

—  Körülbelül 1973-tól,
amikor megjelent a Való
ságban Havas Gábor —  
Óhati Nagy László —  Se
bestyén László visszaemlé
kezése a ’43-as szárszói ta
lálkozó előzményeire.
Ugyanebben az évben he
lyezett el táblát a központi 
épületen Darvas József a 
konferencia 30. évforduló
jának emlékére.

—  Ugyancsak emléktáb
la található Budapesten az 
SDG egykori épületének fa 
lán, a Kálvin téren.

—  Ezt az táblát a Kabay 
Márton Kör 1942. februári 
konferenciájának emlékére 
helyezték el. A ’70-es évek 
első felétől tehát ismét lehe
tett beszélni Szárszóról. Ek
kor kezdett el az egyház is 
újra foglalkozni a témával. 
Abban az időben a zsinati 
levéltár vezetője voltam, s 
magam is fölfigyeltem az 
eseményre, beástam ma
gam a témába. Rájöttem, 
hogy Szárszónak nagyon 
fontos az egyháztörténeti

Ketten az 1988-as szárszói tanácskozás előadói közül. A felső képen Albert (iábor író, 
alatta Joó Rudolf politológus, aki ma honvédelmi államtitkári tisztet tölt be

tét pontosan megismerhes
sem. Ezért összeszedtem 
azokat az idősebb testvére
ket, akiknek valamilyen 
köze volt a szervezethez, s 
havonta beszélgettünk a tör
ténetéről. Egy-egy alkalom
ra néha harminc-negyvenen 
is eljöttek. Az összejövete
lekről hangfelvételt készítet
tem, s kiválasztott szemé-

régi hagyományainkhoz hí
ven nemcsak egyházi szemé
lyeket, hanem olyan neves 
tudósokat, írókat kértünk 
föl, hogy osszák meg ve
lünk gondolataikat a magyar 
sorskérdésekről, mint példá
ul Cseh-Szombathy László, 
Kontra György, Varga Do
mokos, Czine Mihály, Kiss 
Gy. Csaba, Varga Csaba,

Bérezi László felvételei

építeni —  akkor persze 
még a templom mellett, 
mert a telep visszaszerzése 
nem látszott reálisnak. Az 
elképzeléseket —  hogy fi
noman fejezzem ki magam 
—  az Egyházügyi Hivatal 
nem fogadta osztatlan lelke
sedéssel...

—  Ha jó ! tudom, a Haza
fia s  Népfront is szerette

Múlt pénteki számunkban a híres 1943-as balaton- 
szárszói tanácskozás egyházi előzményeiről beszél
gettünk Merétey Sándor budakeszi református lel
késszel, zsinati osztályvezetővel, a szárszói konferen
ciatelep vezetőjével. Interjúnk második, befejező ré
szében a Soli Deo Gloria Szervezet, illetve a szárszói 
telep háború utáni történetéről ejtünk szót.

—  A református egyház 
1945 utáni története lelki 
ébredéssel kezdődik. M i
lyen hatása volt ennek az 
SDG-re?

—  Az SDG teljes mérték
ben az ébredési mozgalom 
szolgálatába állt. Az egyhá
zi megújulás méreteire je l
lemző, hogy 1946-ban, 
’47-ben helyhiány miatt a 
szárszói konferenciákra je 
lentkezetteknek több mint 
a felét vissza kellett utasíta
ni. A szövetséget ekkor 
egyébként Barcza Gedeon 
vezette.

—  Aztán a szárszói tele
pet is elvették az egyház
ról...

—  Igen, az SDG-t felosz
latták, vagyonát pedig álla
mosították. A hétholdas 
szárszói telepet 1952-től a 
Szakszervezetek Országos 
Tanácsa (SZOT) kezelte. 
A területet azonban nem 
használta ki. A központi 
épületet később vendéglá
tó-ipari egységgé alakítot
ták át, a földterület nagyob
bik részét pedig átengedték 
az erdőgazdaságnak. Ké
sőbb zöldséget termeltek 
rajta, innen látták el a szak- 
szervezeti üdülőket. Ez is 
abbamaradt azonban, mert 
nem volt kifizetődő.

vonatkozása is. Lényeges, 
hogy a telep tulajdonosa, 
az SDG —  ellentétben szá
mos más diákszövetséggel 
—  magyar alapítású. A 
szervezet elvi állásfoglalá
saiban szinte kezdettől fog
va megnyilvánul az, hogy 
az egyházért és a magyar 
népért tevékenykedik, pár
huzamosan elégíti ki a lel
ki és a szellemi szükséglete
ket. Együtt jelentkezik a 
hit és a kultúra, nem esik 
sem a kultúrprotestantiz- 
mus, sem a bigott pietiz- 
mus csapdájába. Az SDG- 
nek ez volt az óriási elő
nye, s ezen nevelődött a 
magyar református diák
ság, ezért volt rendkívüli 
hatása is. Az SDG számta
lan ponton kötődött a népi 
mozgalomhoz.

—  A levéltárban tehát 
számtalan dokumentum ku
tatására nyílt lehetősége...

—  A dokumentumok 
azonban kevesek voltak ah
hoz, hogy az SDG történe

lyekkel, például Barcza Ge
deonnal, Naszády Zsófiá
val, Koncz Sándorral külön 
is beszélgettem.

—  Közben megszervező
dött a Szárszói Baráti Kör 
is.

—  Igen, mégpedig rész
ben azokból, akik a levéltár
ban rendszeresen összejöt
tek, részben másokból. Erre 
akkor csak a Hazafias Nép
front égisze alatt nyílt lehető
ség. Persze, az egyházi kez
deményezéssel párhuzamo
san világi vonalon is megin
dult Szárszó élesztőse.

Ismét 
az egyházé

—  A '80-as évek első fe lé 
ben aztán ismét rendezett 
konferenciákat az egyház 
Szárszón...

—  Igen, de nem a régi 
konferenciatelepünkön, ha
nem a református templom
ban. Ehhez akkoriban még 
természetesen kellett az Álla
mi Egyházügyi Hivatal enge
délye is. A tanácskozások so
rozata tulajdonképpen az 
egykori szárszói konferen
cia 40. évfordulójának meg
ünneplésével kezdődött, 
1983-ban. Attól kezdve min
den évben összejöttünk, s

Kása László, Berend T. 
Iván, Für Lajos, Albert Gá
bor, Joó Rudolf, és még so
rolhatnám.
-— Mikor vetődött fö l elő
ször a szárszói telep vissza
szerzésének a gondolata?

—  Sokakban élt a vágy, 
hogy a telep is újra betöltse 
rendeltetését. Ebben a régi 
SDG-sek és a Szárszói Ba
ráti Kör tagjai közül élen 
jártak Kulifay Albert, H a
vas Gábor, Somodi István, 
Mohácsy László, Kanyar 
József, és még többen. Szár
szó élesztősében, visszaszer
zésében és kiépítésében 
döntő érdeme van négy püs
pökünknek is. Az első közü
lük Bartha Tibor. 1983-ban 
megemlítettük a hogy Szár
szóról meg kellene emlékez
ni. Bartha ezzel egyetértett. 
De aztán jö tt a hideg zu
hany: a megemlékezést
nem engedélyezte az Álla
mi Egyházügyi Hivatal. Ek
kor a püspök, mint az Elnö
ki Tanács tagja átnyúlt az 
ÁEH fölött, és elintézte, 
hogy mégiscsak engedélyez
zék a megemlékezést. Az 
eseményen természetesen 
ott voltak az ÁEH vezetői 
is, akiknek a püspök a hely
színen mesélte el, hogy mi
lyen terveket akar megvaló
sítani az egyház, mit kíván

Cseh-Szombathy László tartja előadását az 1985-ös szár
szói tanácskozáson. Jobbján Tenke Sándor, a Confessio 
szerkesztője ül, balján pedig Merétey Sándor

volna megszerezni a tele
pet. ..

—  Ez 1988 őszén történt. 
Az információ a Szárszói 
Baráti Kör egyik-másik tag
jától jutott el hozzánk. Ok
tóber 30-án Tenke Sándor, 
a Confessio szerkesztője és 
én felkerestük Tóth Károly 
püspököt, hogy megbeszél
jük a Hazafias Népfronttal 
való következő napi tárgya
láson követendő stratégián
kat. Másnap aztán Tóth püs
pök bejelentette, hogy az 
egyház igényt tart az egyko
ri tulajdonára. Huszár Ist
ván, a Népfront akkori elnö
ke végül nem mondott ne
met. Az ügy tehát teljes for
dulatot vettr s még helyben 
elhatároztatott, hogy az egy
ház és a Népfront vezetői 
közös levelet írnak Nagy 
Sándornak, a SZOT elnöké
nek, s ebben fölkérik, hogy 
adja át az egyháznak a tele
pet. A levél még aznap meg
fogalmazódott, Tóth Ká
roly és Huszár István aláír
ták és elküldték. Sokáig 
nem kaptunk rá választ.

—  Közben a zsinat Tóth 
Károly helyett Kocsis Ele
mért választotta meg lelké- 
szi elnökének.

—  Szerencsére ez nem 
szakította meg a telep visz- 
szaszerzésének folyamatát. 
Az új egyházi vezetőnek 
azonnal beszámoltam a fej
leményekről. Kocsis Ele
mér fölhatalmazott a továb
bi ügyintézésre. Újabb leve
let küldtünk Nagy Sándor
nak, amelyben az új egyház
elnök megerősítette igé
nyünket. Erre már kaptunk 
választ, a tárgyalások elkez
dődtek, s bár eleinte na
gyon nehezen folytak, vé
gül a következő év —  1989 
—  tavaszára Nagy Sándor 
aláírta: a SZOT lemond a te
lepről. A levél alapján a 
földhivatal azonnal aláírta a 
területet az egyház nevére. 
Az egykori hét holdból 
azonban már mindössze ket
tő maradt, a többit felparcel
lázták, s az évek folyamán 
új tuladonosoké lett.

—  Milyen állapotban kapta 
vissza az egyház a telepet?

—  Rendkívül elhanya
golt volt, néhol dzsungel- 
szerű. Egy részét 1983-ban, 
amikor Pozsgay Imre a te
lep területén beszédet mon
dott, kipucolták, hogy tri
bünt és nézőteret állíthassa
nak föl.

Református
értelmiségképző'

—  Sikerült teljesen rend
behozni a területet?

—  Teljesen még nem tud
tuk rendbehozni, kiépíteni, 
de folyamatosan dolgozunk 
rajta. Ehhez Hegedűs Ló
ránt püspök is minden támo
gatást megad. Számára az 
egyházi érdekeken túl azért 
is különösen fontos a telep 
sorsa, s kedves hely Szár
szó, mert fiatal korában itt 
jutott hitre. Az elmúlt eszten
dőben próbakonferenciát tar
tottunk, idén pedig már 
egész nyáron váltják egy
mást a jórészt fiatalokból 
álló csoportok. A helyreállí
tással, kiépítéssel kapcsola
tos napi ügyeket én intézem, 
igaz, a bonyolultabb problé
mákat egy kuratóriummal 
együtt. A középiskolás-kon- 
ferenciatelepet már kiépítet
tük, három épületünk is elké
szült —  összesen száznegy
ven férőhellyel. Megvannak 
a kommunális épületek, egy 
ötszáz férőhelyes amfiteát
rum, s két sportpálya is, hi
ányzik viszont még a főépü
let, ahol télen is tudunk kon
ferenciákat tartani.

—  Szárszó tehát lassan is
mét azt a szerepet fogja be
tölteni a református egyház 
életében, mint amit a két há
ború között.

—  Elképzeléseink szerint 
a telepet középiskolások, fő
iskolások és egyetemisták lá
togatják majd elsősorban. 
Szeretnénk, ha Szárszó a re
formátus egyház értelmisé
gének utánpótlását segítené 
elő, református értelmiség-
képző volna. Hardi Péter


